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İslam Səfərlinin 100 
illiyindən də yazdım,  
Hidayət müəllim…

Hidayət Səfərlinin səsini efirdən çox eşitsəm də, özünü ilk dəfə 1973-cü ilin 
payızında məhz kəndimizdə – Mirzəbəylidə görmüşdüm. Dostu İlyas Adıgözəlli 
ilə birlikdə Dövlət radiosunun göndərişi ilə Qutqaşen  (indiki Qəbələ) Rayon 
Komsomol Komitəsinə gəlmiş, oradan isə məsləhət bilmişdilər ki, rayonun 
qabaqcıl gənclərindən olan mexanizator İttifaq Qaçayevlə də görüşüb söhbət 
etsinlər. Gəlib görüşdülər.

Veriliş efirə gedəndə “kaş mən də o 
radioda işləyə biləydim” – deyə Allaha 
nə qədər yalvarmışdımsa, onu ancaq  
Allah bilir. Həmin günlər atam “A bala, 
orada ali təhsili olanlar işləyir, sən kən-
din kolxozçususan, orada necə işləyə 
bilərsən ”, – deyə məni göylərdən yerə 
endirməyə çalışır, anam isə “Hər şey 
Allahın əlindədir ” – deyə ümidimi öl-
məyə qoymurdu.

 Sonralar mən ali təhsil də aldım, 
Dövlət radiosunda da işlədim. Hələ, 
üstəlik, cəmi iki-üç  il orada çalışan-
dan  sonra “ Son xəbərlər” kimi mühüm 
şöbənin müdiri təyin olundum. Ən bö-
yük qazancım isə Mövlud Süleyman-
lı, Mailə Muradxanlı, Şamil Məcidov, 
İlyas Adıgözəlli, Hidayət Səfərli, Telli 
Pənahqızı, Fərhad Zeynalov, Heydər 
Zeynaloğlu, Qaçay Köçərli, Yasin Qa-
raməmmədli, Telman Qarayev, Şəfəq 
Əlixanlı, Akif Cabbarlı, Tahir Talıblı, 
Kələntər Kələntərli, Əhməd Həpo, 
Şəmşad Rza, Zərxanım Əhmədli, Qulu 
Kəngərli kimi tanınmış qələm sahibləri 
ilə çiyin-çiyinə çalışmağım oldu. 

Etiraf edim ki, bu adamların ha-
mısının xoş münasibətini görsəm 
də, İlyas Adıgözəllinin səmimiyyətini,  
Heydər Zeynaloğlunun sadəliyini,  
Hidayət Səfərlinin isə nikbinliyini, şən 
əhval-ruhiyyəsini heç zaman unuda 
bilməyəcəm. Hidayət müəllim, sözün 
həqiqi mənasında, nikbinlik nümunəsi 
idi. Teleşirkətdə (o zaman belə adlanır-
dı) elə bir adam  olmazdı ki, Hidayət 
Səfərli ona zarafat eləməsin. Hamı 
onun zarafatını məmnunluq və təbəs-
sümlə qəbul edirdi. 

O, fevralın 5-də dünyaya gəlmişdi, 
mən isə həmin ayın 10-da. Ona görə 
də mənə gah “Qutqaşınlı”, gah da “Dol-
ça” deyirdi. Bir dəfə dedi ki, ey Dolça, 
mənim lentimi efirə verməyi unutma  
“Mən həm ana tərəfdən, həm də ata 
tərəfdən xan nəvəsiyəm. Sözüm yerə 
düşməməlidir”. Sonralar danışırdı ki, 
anası Hökümə xanım məşhur Ordu-
bad xanı Mirzə Mehdiqulu xanın qı-
zıdır.  Atası isə Naxçıvanın tanınmış 
xanı olan Səfər xanın oğludur. Deyirdi 
ki, şəcərəmiz Nəsirəddin Tusi nəslinə 
aiddir. “Bütün bunları nəzərə alaraq”, 
onun hazırladığı lent yazılarını öz ve-
rilişimdə təqdim edirdim. 

Bir dəfə dedi ki, Qutqaşınlı, İslamın 
(qardaşı, mərhum şair İslam Səfərlini 
nəzərdə tuturdu) 70 yaşı tamam olur. 
Onun haqqında elə bir yazı hazırla ki, 
orada oxucu İslamı olduğu kimi gör-
sün. Dedim, axı, mən İslam Səfərlini 

görməmişdim, tanımırdım. Bəlkə də iki 
saat qardaşı haqqında danışdı. Üzeyir 
Hacıbəyovun və Səməd Vurğunun İs-
lam Səfərliyə qayğısından, şairin Azər-
baycan təbiətinə vurğunluğundan... 
çox şeydən danışdı. 

Yazını hazırladım. “Yol gedirəm, 
əldə qələm, dizdə varaq...” adlı  məqalə 
“Dalğa” qəzetinin 16 fevral 1993-cü il 
tarixli sayında verildi... və həmin yazı 
ilə də mənim “İslamşünaslığım” baş-
landı. Yəni Hidayət müəllim hər il mən-
dən xahiş edirdi ki, “o qələmi yenə də 
işə sal ” 

... Bir dəfə dedi   “Qutqaşınlı, İsla-
mın yüz yaşınadək mən öləcəm. Sən 
isə ölənə oxşamırsan. Onun yüzilliyin-
də yenə də yazarsan”. Yaxşı  dedim. 
Amma həmin yüzilliyin bu ilin fevralın-
da olduğunu unutdum. Ona görə də 
bu sətirləri “Yol gedirəm, əldə qələm, 
dizdə varaq...” adlı məqaləmin girişi ilə 
tamamlayıram. Bəlkə də kimsə  bir ya-
zının girişinin başqa yazının sonunda 
verilməsini qəribə qarşılaya bilər. Hər 
halda, hər ikisi özümündür. Təkrardan 
incimərəm  

– Göydən bir ulduz uçdu, baba.
– Demə, onu görəndə danışmazlar, 

oğlum.
– Danışanda nə olur ki  
– Göydə hərənin bir ulduzu var. Hər 

ulduz uçanda...
– Hə, de,  nə olur baba  
– Yaxşı olar qabağa baxasan, qa-

ranlıqdır. 
– Qaranlıq olsa da, yol ağarır, baba. 

Döyənəkdir. Adam rahat gedir. 
– Yox, oğlum. Döyənək yol rahat 

olsa da, xoşlama. Hərənin öz yolu ol-
malıdır. Öz ulduzu kimi... 

... Hidayət müəllim danışırdı ki, 
Səməd Vurğun “mənim qara İslamım” 
dediyi gənc şairin “öz yolu” olduğunu 
dəfələrlə təkrar eləmişdi  “İslam ailə 
quranda Səməd Vurğunu da öz toyuna 
dəvət edir. Böyük şair təəssüf edir ki, 
iki saatdan sonra Moskvaya uçacaq və 
kağız-qələm götürüb nə isə yazır. İslam 
elə bilir ki, şair onun toyuna təbrik şeiri 
yazır. Amma həmin vərəqdə başqa şey 
yazılmışdı  “...jurnalının redaksiyasına. 
“Ceyran” şeirinə görə mənə çatacaq 
qonorarı şair İslam Səfərliyə verməyi-
nizi xahiş edirəm ” 

... Mən ölmədim, Hidayət Səfərli  
Sənin qardaşının yüzilliyinə də “nə isə” 
yazdım. Allah hər ikinizə rəhmət eləsin

M RZƏBƏY ,  
“Xalq qəzeti”,  

Ə ə ar r ali t

addaşlarda aşa anlar

Bir meydanın ərzi-halı 
Ötən ay elə bir telekanal, elə bir xəbər saytı qalmamışdı ki, siqaret kötüyünü 
yerə atanların inzibati məsuliyyətindən bəhs etməsin. Hətta Daxili İşlər 
Nazirliyinin Mətbuat xidmətinin əməkdaşı bildirmişdi ki, polis Bakıda prosesə 
nəzarəti gücləndirib.

...Səhər işə gələndə adətim üzrə “28 
May” metrostansiyasının qarşısındakı 
meydanda dahi dramaturq Cəfər Cabbar-
lının uca abidəsinə salam verib keçirdim 
ki, sanki sözlü adama oxşadığını görüb 
dayandım. Xəyali dialoqumuz başlandı. –

-“Neçə ildir ki, burda əliqoynunda 
durmuşam. Baxıram, küləkli havada yerə 

tüpürən kim, çəkdiyi siqaretin kötüyünü 
hara gəldi, atan kim... Mat qalmışam ki, 
canım, əgər zibil qabları varsa, niyə ora 
atmırlar ”  

-“Axı, Azərbaycanda Tütün və ya tü-
tün məmulatı haqqında  Qanuna əsasən, 
küçəyə siqaret kötüyü atmaq inzibati 
məsuliyyət yaradır. Bunu edən şəxs 50 

manat cərimə edilir. Bu məsələ İnzibati 
Xətalar Məcəlləsində də öz əksini tapıb. 
Polis də nəzarəti gücləndirib. Bir də ki, 
gərək camaat özü şəhərin, xüsusilə də 
xarici qonaqların gəlib-getdiyi yerlərin 
təmizliyi qayğısına qalsın. Yoxsa, təkcə 
xadimələr – “Vəfalı Səriyyə”lər bunun öh-
dəsindən bilmərrə gələ bilməzlər. 

Cəfər Cabbarlı başını buladı  “Nə-
zarət-zad güclənməyib, camaat da özü-
nü heç o yerə qoymur”.  

Doğru sözə nə deyəsiydim  Ətrafa 
nəzər saldım. “28 May” metrostansiya-
sından çıxan, dəmiryol vağzalına ge-
dib-gələn sərnişinlərin arasında, doğru-
dan da, siqaret çəkənlər vardı və bəziləri 
siqaretin kötüyünü yerə atmaqdan çə-
kinmirdi. Halbuki, burada hər beş-on 
metrdən bir zibil qabı var. Natəmiz mən-
zərə – tullantı bolluğu həm də o üzdən 
yaranır ki, meydana başdan-başa plitələr 
döşənib, küləksə atılan siqaret kötükləri-
ni qabağına qatıb sovura-sovura həmin 
plitələrin ara-bərəsinə doldurur. Asfalt 
çatları da, ağacların dibləri də eynilə o 
haldadır. Hələ bu tullantıların ağacların 
inkişafına, ekologiyaya necə ciddi ziyan 
vurduğunu demirik. 

İndi ya gərək o plitələr sökülüb çıxa-
rıla, asfaltlar yamana, ağacların ətrafına 
hündür çəpərlər çəkilə ki, bütün bunlar da 
çoxlu xərc və vaxt  tələb edir. Fikrimizcə, 
yenidən velosiped kəşf etməyə ehtiyac 
yoxdur. Salamatı budur ki, paytaxtın sa-
kinləri və qonaqlar xüsusi ayrılmış yer-
lərdə siqaretlərini çəkib, kötüklərini zibil 
qablarına atsınlar. 

İstanbullu dostum demişkən  bu qə-
dər bəsit

Əli Ə Ə XA ,  
“Xalq qəzeti”  

“Azərbaycanda MINEPS VII beynəlxalq 
konfransı ən yüksək səviyyədə keçiriləcək” 

İyunun 26-dan 29-dək Bakıda Bədən Tərbiyəsi və İdman üzrə Nazirlərin və 
Yüksək Vəzifəli Şəxslərin VII Beynəlxalq Konfransı (MINEPS VII) keçiriləcək. 
Azərbaycanın gənclər və idman nazirinin müavini Fərhad Hacıyev konfransın 
əhəmiyyəti, ölkəmizin bu mühüm tədbirə evsahibliyi və hazırlıq məsələləri ilə 
bağlı “Xalq qəzeti”nə müsahibə verib. 
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– Bədən tərbiyəsi və idman sahə-
sində intellektual və texniki mübadiləni 
asanlaşdıran beynəlxalq konfrans 1976-
cı ildən keçirilir. O, idman sahəsində 
hökumətlərarası təşkilatlar, idman hərə-
katları, ixtisaslaşmış QHT-lər və idman 
mütəxəssislərini bir araya toplayan qlo-
bal platformalardan biridir və dünyada 
bədən tərbiyəsi və idman sahəsinə töhfə 
verən ən nüfuzlu tədbirlərdən hesab olu-
nur. Konfransa 4 ildən bir seçki vasitəsi 
ilə üzv ölkələrdən biri evsahibliyi edir. 

Konfransın əsas məqsədi  idman 
sahəsində beynəlxalq tendensiyala-
rın qiymətləndirilməsi, bu sahədə bey-
nəlxalq strategiyalar üçün mexanizmlərin 
hazırlanmasıdır. Bu da gələcəkdə idman 
siyasətinin reallaşmasında məsul dövlət 
orqanları və idman təşkilatları üçün əsas 
istiqamət olacaq.

 e əl alq əli ə a  
ə ələlə i  za i ə i a a  

tə i i  l  e ə qi ətlə i i i-
iz

– Konfransda müzakirə edilən çox 
mühüm məsələlərin nəticələri və töv-
siyələri dünyada bədən tərbiyəsi və id-
manın təhsil, mədəni və sosial sahələri-
nin inkişafına  xidmət edir.  Konfransda 
UNESCO-ya üzv 196 ölkənin bədən tər-
biyəsi və idman sahəsinə məsul  rəhbər 
şəxslərinin və  nazirlərinin, həmçinin döv-
lət, beynəlxalq, qeyri-hökumət və elmi id-
man təşkilatlarının  nümayəndələrinin və 
ekspertlərinin iştirakı gözlənilir. 

Azərbaycan artıq bir çox mühüm bey-
nəlxalq tədbirlərə ev sahibliyi edib. Bu 
tədbir də beynəlxalq gündəlikdə duran 
məsələlərin müzakirəsi baxımından bö-
yük əhəmiyyət kəsb edir. UNESCO tərə-
findən idman da daxil olmaqla, müxtəlif 
istiqamətlərdə həyata keçirilən və idman 
sahəsində mövcud olan mənfi halların 
qarşısının alınması məqsədilə əməkdaş-
lıq etməyə yönəldilmiş tədbirlərin təşkili 
vacib məsələlər kimi diqqət mərkəzində-
dir. 
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– Şübhəsiz, bu nüfuzlu idman 

 tədbirinə evsahibliyi qərarı verilərkən 
ölkəmizin,  ilk növbədə, qlobal bey-
nəlxalq tədbirlərin keçirilməsi sahəsində 
formalaşmış uğurlu təcrübəsi, mötəbər 
yarışlara ev sahibliyi etmək üçün zəruri 
siyasi sabitliyə, iqtisadi potensiala malik 
olması nəzərə alınıb. Digər tərəfdən Ba-
kının müasir şəhər infrastrukturu, gözəl 
təbiəti və turizm imkanları yüksək qiymət-
ləndirilir. Ən əsas məsələlərdən biri isə 
Azərbaycanda tarixən müxtəlif etnosların 
dinc yanaşı yaşamaq təcrübəsi, xalqımı-
zın yüksək dini, milli tolerantlıq səviyyəsi, 
həmçinin qonaqpərvərliyi, zəngin mədə-
ni irsi müasir dünyamız üçün gözəl nü-
munədir. 

 ə i ə az l qla a l  a  i -
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– Mötəbər tədbirin yüksək səviyyədə 
təşkili üçün Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyev martın 11-də “Bədən Tərbiyəsi və 
İdman üzrə Nazirlərin və Yüksək Vəzifə-
li Şəxslərin VII Beynəlxalq Konfransının 
(MlNEPS VII) 2023-cü ildə Bakı şəhərin-
də keçirilməsi ilə əlaqədar Təşkilat Ko-
mitəsinin yaradılması haqqında” Sərən-
cam imzalayıb. 

Hazırlıqla bağlı aprelin 12-də Təşki-
lat Komitəsinin ilk iclası keçirilib. İclasda 
MINEPS VII konfransına hazırlıq işləri 
barədə təqdimat dinlənilib və Təşkilat 
Komitəsinin üzvü olan aidiyyəti qurum-
ların təmsilçiləri ilə müzakirələr aparı-
lıb. Təşkilat Komitəsinin nəzdində işçi 

qrup fəaliyyət göstərir. Tədbirin yüksək 
səviyyədə təşkili üçün bütün məsələlər 
müvafiq sahələrə məsul qurumlarla koor-
dinasiya olunur. Əminik ki, Azərbaycan-
da MINEPS VII beynəlxalq konfransı da 
digər mötəbər tədbirlər kimi ən yüksək 
səviyyədə keçiriləcək.

Onu da qeyd edim ki, ötən ay Parisdə 
UNESCO-nun qərargahında yüzə qədər 
ölkənin iştirakı ilə MINEPS VII-nin ilk təq-
dimatı baş tutub. 
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– Ulu öndər Heydər Əliyevin zəngin 
dövlətçilik irsinin varisi və onun uğurlu 
davamçısı ölkə Prezidenti İlham Əliye-
vin məqsədyönlü siyasəti nəticəsində 
Azərbaycan beynəlxalq müstəvidə ən 
güclü ölkələrdən biri kimi tanınır. Kon-
frans mahiyyətcə Azərbaycanın malik 
olduğu idman potensialının, siyasi və iq-
tisadi qüdrətinin, zəngin mədəniyyətinin 
beynəlxalq səviyyədə təbliğinə xidmət 
etməklə yanaşı, ölkəmizin mədəniyyət 
və sivilizasiyaların qovşağındakı uni-
kal coğrafi mövqeyini, mədəni və etnik 
rəngarəngliyini bütün dünyaya nümayiş 
etdirəcək. UNESCO-nun MINEPS kon-
fransının ölkəmizdə keçirilməsi olduqca 
məsuliyyətli bir məsələdir. Bütün dünyanı 
əhatə edən komitə üzvlərinin ölkəmizin 
belə nüfuzlu bir tədbirə ev sahibliyi etmə-
sinə səs verməsi, ilk növbədə, Azərbay-
canın dünyada artan nüfuzuna müsbət 
təsir edəcək. Mühüm əhəmiyyətə malik 
belə bir qərarın qəbul olunması ölkəmizin 
UNESCO ilə tərəfdaşlıq münasibətlərinin 
yüksək səviyyədə inkişafına da təkan 
verəcək.

Tədbirdə iştirak edəcək  nümayən-
dələrin hər biri öz ölkələrinin yüksək sə-
viyyəli dövlət məmurları və idman sahə-
sinin ən ciddi mütəxəssisləridir. Bu tədbir 
təkcə Azərbaycan üçün deyil, həm də 
dünya ölkələri üçün vacib hesab olunur. 
190-dən çox ölkənin nümayəndələrinin 
iştirak edəcəyi tədbir dünya mətbuatında 
geniş işıqlandırılacaq. Bu baxımdan kon-
fransı ermənilərin işğal etdiyi əraziləri-
mizdə dağıtdıqları nadir mədəniyyət abi-
dələrinin, idman obyektlərinin bərpası ilə 
bağlı görülən işlər barədə məlumatların 
dünya ictimaiyyətinə çatdırılması üçün 
çox yaxşı fürsət hesab edirik.

M a ibə i a ar ı, 
e la QURBA OVA,  

“Xalq qəzeti”

e lika

“Yollarına gül düzüm…”
kiçik fotoreportaj 
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Şəhərin Mənzil-Kommunal Təsər-
rüfatı İstehsalat Birliyinin yaşıllaşdır-
ma şöbəsi tərəfindən Müseyib Bağırov 
küçəsindəki körpüdə, hər iki tərəf və 
mərkəzi ərazilərinə əkilmiş mövsümi 
güllərə baxırıq. Biri digərindən gözəldir, 
cəlbedicidir  Şöbənin rəhbəri Elmar 
Əzizov da həmişəki kimi ərazidədir, iş 
prosesinə özü nəzarət edir.

– Baxın, bu, petunyadır, bu isə del-
finiumdur, o kənarlardakı hanna sortu-
dur, hamısını özümüz yetişdirmişik,–
deyir.

Qeyd edək ki, bura gəlməzdən 
əvvəl şöbə işçiləri tərəfindən Heydər 
Əliyev meydanındakı və Cavadxan 
küçəsindəki güldanlara primula, kalse-
olyariya, sxizantus və marqarita gülləri-
nin  əkilməsini müşahidə etmişdik.

Bilirsiniz nə maraqlıdır  Gül-çiçək-
lərdən daha çox bu sahə işçilərinin 
hərəkətlərini izləmək. içəklərin başı-
na elə dolanırlar ki, sanki ana səhər 
tezdən övladını məktəbə yola salır, 
saçlarına sığal çəkir, ehmalca toxu-
nur

 Həmin gün qeyd etdiyimiz əra-
zilərdə mövcud yaşıllıqlara, güllərə və 
dekorativ kol bitkilərinə aqrotexniki qul-
luq göstərildi, suvarılması təmin olundu.

Bəli, Gəncənin park və xiyabanla-
rına, küçə və prospektlərinə, yaşayış 
məntəqələrinə gül əkini aksiyası da-
vam etdirilir. Bir daha xatirladaq ki, gül 
və dekorativ kollar MKTİB-nin yaşıllaş-
dırma şöbəsinin istixanalarında yerli 
mütəxəssislər tərəfindən yetişdirilir. 

a let QA MOV,  
“Xalq qəzeti” i   

b l ə biri 
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